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سرمقاله

اقتصاد ذی نفعانه، مخل توسعه 
اقتصادی 

ادامه از صفحه یک
همچنین رشد اقتصادی نیازمند سرمایه گذاری 
داخلی.  و  خارجی  سرمایه گذاری  است؛  ممتد 
همان طور که گفتم، ما نیاز به ۲۰ میلیارد دلار 
سرمایه برای رشد اقتصادی ۵ درصدی هستیم. 
برای دستیابی به آرزوی برنامه هفتم هم که از 
رشد اقتصادی ۸ درصدی صحبت می کند، به 
دلار  میلیارد   ۵۰ از  بیش  سالانه  متوسط  طور 

سرمایه گذاری نیاز است.
ما حتی در ایران ذینفع تورم داریم؛ نه شخص 
و فرد خاصی، بلکه ترازنامه بسیاری از شرکت ها، 
عاشق تورم هستند. بدهی با تورم رشد نمی کند، 
اما دارایی با تورم رشد می کند. بعد از چندین 
سال، اندازه دارایی ها به چندین برابر بدهی ها 
می رسد. در این جا سیستم بانکی مقصر می شود 
و می گویند بانک ها اقتصاد ایران را زمین زدند. 
بانک ها اقتصاد ایران را زمین نزدند، بانک ها دارند 
نرخ  با  مشکل دار  خیلی  اقتصاد  یک  براساس 

منفی حقیقی مضمحل می شوند.
ذینفعانه  اقتصاد  در  حتما  اساس،  این  بر 
نمی توانیم رشد اقتصادی ممتد داشته باشیم. 
تنها در این حالت می توان رشد اقتصادی ممتد 
میلیون  یک  شود،  انجام  مذاکرات  که  داشت 
بشکه نفت اضافه فروش رود و پول های بلوکه 

شده آزاد شود.

خبر

اخبار

رئیس جمهوری در دیدار با وزیر خارجه 
ارمنستان

ایران هیچگونه تغییر ژئوپلتیک و 
جابجایی مرزها را نمی پذیرد

رئیس جمهوری با بیان اینکه دخالت بیگانگان 
جمهوری  گفت:  می کند،  پیچیده تر  را  مسائل 
و  ژئوپلتیک  تغییر  هیچگونه  ایران  اسلامی 
جابجایی مرزهای کشورهای منطقه را نمی پذیرد 
تمام  ارضی  تمامیت  و  حاکمیت  حق  از  و 

کشورهای منطقه حمایت می کند.
دیدار  در  دوشنبه  رئیسی ظهر  ابراهیم  سید 
»آرارات میرزویان« وزیر امور خارجه ارمنستان، 
با تأکید بر ضرورت حل مسائل منطقه ای توسط 
کشورهای منطقه تصریح کرد: دخالت بیگانگان 
جمهوری  و  می کند  پیچیده تر  را  مسائل  فقط 
اسلامی ایران با حمایت از مذاکرات صلح بین 
این  است  امیدوار  آذربایجان،  و  ارمنستان 
مذاکرات باعث استقرار و تقویت صلح، امنیت و 

آرامش هر چه بیشتر در منطقه شود.
اینکه  بیان  با  همچنین  جمهوری  رئیس 
جمهوری اسلامی ایران هیچگونه تغییر ژئوپلتیک 
نمی  را  منطقه  کشورهای  مرزهای  جابجایی  و 
پذیرد، افزود: ایران از حق حاکمیت و تمامیت 

ارضی تمام کشورهای منطقه حمایت می کند.
رئیسی بر اهمیت ارتقای هر چه بیشتر سطح 
روابط دو کشور نیز تأکید کرد و افزود: جمهوری 
اسلامی ایران مانعی پیش روی گسترش روابط با 

ارمنستان نمی بیند.
در این دیدار »آرارات میرزویان« وزیر خارجه 
ایران  مواضع  از  قدردانی  ضمن  نیز  ارمنستان 
کرد:  تصریح  قفقاز،  منطقه  تحولات  قبال  در 
ضدایرانی  اقدامات  سکوی  هیچگاه  ارمنستان 
و  امنیت  گسترش  بر  همواره  و  شد  نخواهد 

آرامش منطقه ای تأکید دارد.
وزیر امور خارجه ارمنستان روابط با جمهوری 
اسلامی ایران را برای کشورش بسیار پراهمیت 
دانست و بر افزایش مراودات دیپلماتیک میان 
دو کشور و تقویت و تعمیق روابط فیمابین تاکید 

کرد.

به وضعیت مسکن معلمان توجه شود

با  اسلامی  شورای  مجلس  در  ماکو  نماینده 
تاکید بر لزوم رفع نواقص آیین نامه اجرای قانون 
رتبه بندی معلمان و ضرورت توجه به موضوع 
مسکن معلمان در قالب نهضت ملی مسکن 
گفت: برخی معلمان همچنان بعد از ۳۰ سال 
خدمت صادقانه فاقد مسکن و مستاجر هستند.
محمد علیپور در جلسه علنی دیروز مجلس 
شورای اسلامی در تذکری گفت: ضمن عرض 
تسلیت ایام سوگواری حضرت اباعبدالله الحسین 
)ع(، گندم در خانه ها و کوچه های روستاها انبار 
شده، مراکز خرید گندم فعال نبوده و یا جوابگوی 
تولید کشاورزان نیست. وزیر جهاد کشاورزی  
مراکز خرید را فعال کرده و همچنین پول گندم 

تامینی کشاورزان به موقع پرداخت شود.
نظام  در  عدالت  برقراری  خواستار  علیپور 
اجرای همسان سازی  تبعیض  رفع  و  پرداخت 
حقوق بازنشستگان با شاغلین در برنامه هفتم 

شد.
نامه  آیین  نواقص  رفع  لزوم  بر  تاکید  با  وی 
به  توجه  با  معلمان  رتبه بندی  قانون  اجرای 
اعتراض معلمان کفت: باید به وضعیت معلمان 
ویژه  توجه  سال ۹۸  از  قبل  بازنشسته  ایثارگر 
شود که نمی توانند از مزایای قانونی ایثارگران 
نمی توانند استفاده کنند.  همچنین به موضوع 
مسکن معلمان در قالب نهضت ملی مسکن 
توجه شود، برخی معلمان همچنان بعد از ۳۰ 
سال خدمت صادقانه فاقد مسکن و مستاجر 

هستند.

هیچ دشمنی توان تجاوز به حریم 
هوایی ایران را ندارد

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در رزمایش 
اقتدار هوایی فدائیان حریم ولایت نهاجا با بیان 
اینکه نیروی هوایی ارتش امنیت بسیار مناسبی 
بر فضای کل کشور ایجاد کرده است گفت: با 
این سطح از آمادگی هیچ دشمنی توان نفوذ و 
تجاوز به حریم هوایی جمهوری اسلامی را ندارد.
سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس ستاد کل 
یازدهمین  برگزاری  حاشیه  در  مسلح  نیروهای 
ولایت  حریم  فدائیان  هوایی  اقتدار  رزمایش 
ایران،  اسلامی  جمهوری  ارتش  هوایی  نیروی 
با  شد،  برگزار  اصفهان  انارک  منطقه  در  که 
و  سرور  سوگواری  ایام  رسیدن  فرا  تسلیت 
سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین )ع(، 
اهداف  به   الهی رزمایش  به لطف  اظهار کرد: 
تعیین شده خود دست پیدا کرد و در آن انواع 
با سرنشین  هواپیماهای  پهپادی،  عملیات های 
جنگنده و همچنین هواپیمای ترابری، پشتیبانی، 
توانستند  هوایی  آمبولانس  و  سوخت رسان 
مأموریت محوله را به خوبی اجرا کنند و انواع 

تاکتیک ها، توسط این هواپیماها تمرین شد. 
با اشاره به  رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
هوایی  اقتدار  رزمایش  از  شده  انجام  مراحل 
فداییان حریم ولایت نیروی هوایی ارتش در روز 
یکشنبه،  تصریح کرد: همرزمان ما در نیروی 
بر  علاوه  دادند،  انجام  را  هایی  تمرین  هوایی 
آن در خلیج فارس، تنگه هرمز، مناطق شمال 

شرقی،
شمال غربی و جای جای کشورمان این رزمایش 
با موفقیت برگزار و گزارش آن صبح امروز ارائه 

شد که گویای انجام موفق این رزمایش بود.
نیروی  که  هستیم  شاکر  را  خدا  افزود:  وی 
بومی،  توانمندی های  بر  تکیه  با  ارتش  هوایی 
دارد،  که  عالی  مهارت های  کیفی،  آموزش های 
و حرکت های جهادی،  جانفشانی  با  همچنین 
امنیت بسیار مناسب و قابل قبولی را برای فضای 
کشور از شمال تا تنگه هرمز و جزایر سه گانه 
تنب بزرگ، تنب کوچک و ابوموسی تأمین کرده 
است و با این سطح از آمادگی هیچ دشمنی توان 
نفوذ و تجاوز به حریم هوایی کشور جمهوری 

اسلامی ایران را ندارد.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره به 
نقاط قوت نیروی هوایی ارتش، بیان کرد: نیروی 
و  بهینه سازی  بازآماد،  به  ارتش نسبت  هوایی 
نوسازی تجهیزات مهم و راهبردی خود با تکیه 
در  دانشمندان  و  جوانان  و تخصص  تعهد  بر 
تعامل با سازمان های صنایع دفاعی و شرکت های 
دانش بنیان به خودکفایی رسیده و توانایی امروز 
نیرو با سال ها و دهه های گذشته قابل مقایسه 

نیست.

به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام 
محسنی اژه ای، روز گذشته )۲ مرداد( طی سخنانی در 
نشست شورای عالی قوه قضائیه  با اشاره به یکی از 
اهداف قیام امام حسین)ع( یعنی احیای فریضه امر 
به معروف و نهی از منکر، بیان داشت: در ایام محرم 
فرصت مغتنمی فراهم آمده تا هر چه بیشتر ابعاد 
فریضه الهی امر به معروف و نهی از منکر را تبیین 
کنیم؛ این ایام فرصت خوبی است تا بر حمایت های 
قانونی خود از ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
و آمران به معروف و ناهیان از منکر بیفزاییم؛ در 
زمینه این فریضه مهم ، در کشور قانون داریم لذا 
همگان باید بر اجرای این قانون اهتمام داشته باشیم 
و پشتیبانی های لازم را در جنبه های مختلف از جمله 
»آموزش دادن«، »باز کردن سطوح مختلف امر به 

معروف« و ... از ستاد مزبور به عمل آوریم.   
و  تبریک  با  ادامه  در  قضائیه  قوه  رئیس 
پلیس راهور که دیروز  تسلیت شهادت چهار کادر 
استان  تفتان   – خاش  محور  تروریستی  حمله  در 
سیستان و بلوچستان به درجه رفیع شهادت نایل 
شدند، گفت: نیروهای امنیتی، انتظامی، نظامی و 
قضایی در تعقیب عاملان شهادت این چهار شهید 
اهتمام جدی داشته باشند و به طور کلی هر اقدامی 
که لازم است را انجام دهند تا از میزان این ناامنی ها و 
اقدامات خبیثانه و تروریستی کاسته شود؛ مسئولان 
قضایی نیز این قبیل پرونده ها را ضمن لحاظ دقیق 
موازین قانونی، در نهایت سرعت رسیدگی کنند و 
عناصر دخیل در این نوع جنایت ها را که برای مردم 
ناامنی روانی و فیزیکی ایجاد می کنند مطابق با قانون 
هر چه سریع تر مجازات کنند تا درس عبرتی برای 

سایرین باشد.    
محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به تکرار اهانت به 
قرآن کریم در برخی کشورهای اروپایی، اظهار داشت: 
حقیقتاً انسان از نابخردی و بی عقلی مسئولان این 
کشورها تعجب می کند؛ آنها به اسم آزادی، از یک 
فرد پلید و بد ذات حمایت می کنند و بلکه او را هدایت 
می کنند تا او که تحت امر سرویس های صهیونیستی 
است به مقدس ترین مقدسات مسلمانان و موحدان 
و همه آزاداندیشان واقعی عالم، جسارت و اهانت 

کند!
رییس قوه قضائیه در همین راستا بیان داشت: 
اگر مسئولان کشور سوئد با جنایتکاری که به قرآن 
به  را  او  و  نکنند  جدی  برخورد  کرده  اهانت  کریم 
مجازات نرسانند و یا او را برای مجازات تحویل دیگران 
عذرخواهی  )نه  نکنند  واقعی  عذرخواهی  و  ندهند 
خفیف( و تضمین ندهند که این قبیل اهانت ها تکرار 
نمی شود، مطمئن باشند که در دنیا و آخرت مجازات 
شدید می شوند و این مقوله ای نیست که مسلمانان و 

موحدان آن را فراموش کنند.
محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به اهمیت تحقق 
شعار سال ناظر بر »مهار تورم و رشد تولید« گفت: 
فرزانه  و  الهی  شخصیت  این  رهبری  معظم  مقام 
به صورت حکیمانه،  و  کارشناسی  نظریات  پایه  بر 
شعار سال را انتخاب کرده اند؛ ممکن است قضایایی 

پشت سر هم تکرار شوند اما به هیچ وجه نباید از 
»مهار  بر  ناظر  سال  شعار  مجدانه  عملیاتی سازی 
تورم و رشد تولید« غفلت بورزیم؛ ما در قوه قضائیه 
چنانچه در مباحثی ناظر بر شعار سال، مسئولیت 
ذاتی داریم، باید مجدانه به آن مسئولیت عمل کنیم 
و در سایر جنبه ها نیز به دولت برای تحقق شعار 

»مهار تورم و رشد تولید« کمک کنیم.
رییس قوه قضائیه گفت: چهار ماه از سال گذشت 
لذا دولت و مجلس باید برنامه های خود را برای تحقق 
توضیح دهند؛  و دستگاه ها  برای مردم  شعار سال 
باید اقدامات ما در جهت »مهار تورم و رشد تولید« 
باشد؛  داشته  تفاوت  قبل،  سال  با   14۰۲ سال  در 
قوه قضائیه نیز باید در راستای وظایف خود در این 
جهت گام بردارد؛ از جمله باید از فعالیت های سالم 
اقتصادی و سرمایه گذاری ها حمایت کنیم و امنیت 
را آن  آوریم و موانع کسب و کار  را فراهم  سرمایه 

مقدار که به ما مربوط می شود، رفع سازیم. 
مشکلات  و  موانع  از  یکی  قضائیه  قوه  رییس 
و  اقتصادی  فعالیت های  از  حمایت  میدان  در 
افراد  ممنوع الخروجی  مسئله  را  سرمایه گذاری ها 

دانست و گفت: چندین دستگاه از جمله بانک ها، 
و  تعزیرات   ، ثبت  سازمان  مالیاتی،  امور  سازمان 
را  افراد  دارند  که  اختیاراتی  مبنای  بر  دادگستری  
مستقیماً ممنوع الخروج می کنند اما مسئله اینجاست 
که پس از رفع علت و دلیل ممنوع الخروجی افراد، 
اهتمام  آنها  ممنوع الخروجی  لغو  به  نسبت  بعضاً 
لازم صورت نمی گیرد و در این اثناء فرد باید دوندگی 
کند و احیاناً اقداماتی خارج از ضابطه انجام دهد تا 
ممنوع الخروجی اش لغو شود؛ یا در مواردی دیگر، 
فرد که ممنوع الخروج می شود، به او اعلام نمی شود 
و همین امر ممکن است به لحاظ حیثیتی و اعتباری 
یا در برنامه های کاری و تعهدات و قراردادهای فرد 

اخلال ایجاد کند.
بار  چند  داشت:  اظهار  ادامه  در  اژه ای  محسنی 
رئیس جمهور محترم به زیرمجموعه اش متذکر شده 
ابهاماتی وجود دارد،  که چنانچه در برخی مسائل 
اقدامات  ابهامات  رفع  و  مسائل  تبیین  به  نسبت 
قضائیه  قوه  در  نیز  ما  آورند؛  عمل  به  را  مقتضی 
در  باید  دارد  وجود  ابهاماتی  مسائلی  در  چنانچه 
چارچوب اختیارات قانونی، مسائل را تبیین کنیم و 

توضیح دهیم.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به موضوع بورس گفت: 
فضاسازی  آن  باب  در  امروز  که   مسائلی  از  یکی 
می شود و برای مردم نگرانی ایجاد می کند، مسئله 
بورس است؛ لذا دولت این مسئله را برای مردم تبیین 
کند و توضیح دهد تا مردم بدانند در ادامه مسیر 
و برای آینده خود باید چه کار کنند؛ زمانی مطرح 
شد که ۵۰ میلیون کد بورسی در کشور وجود دارد؛ 
این امر بیانگر آن است که جمعیت کثیری در داخل 
درگیر مقوله بورس هستند؛ در حال حاضر حرف و 
حدیث هایی در خصوص این مقوله مطرح است؛ من 
الان هیچ قضاوتی نمی کنم اما به هر ترتیب سازمان 
موضوعات  دولت،  و  بورس  عالی  شورای  بازرسی، 
این عرصه را برای مردم توضیح دهند و تبیین کنند 
و  کند  سوء استفاده  مقوله  این  از  نتواند  دشمن  تا 
خدایی ناکرده این موضوع به یک مشکل تبدیل شود 
چرا که تعداد افرادی که درگیر این موضوع هستند 
کثیر است و عده زیادی از مردم نیز با بورس آشنا 
نبودند اما وارد آن شدند و بعضاً هم احساس می کنند 

متضرر شدند. 

محمدباقر قالیباف در جریان بررسی گزارش کمیسیون کشاورزی، 
آب، منابع طبیعی و محیط زیست در مورد بررسی نحوه سیاستگذاری 
دستگاه های متولی در حوزه مدیریت بازار کالاهای استراتژیک گندم 
و برنج در کشور در جمع بندی اظهار کرد: در جلسه نکات مهمی 
درباره کالاهای اساسی به خصوص محصولات زراعی مطرح شد که 

این دغدغه اساسی و جدی مردم است.
وی خطاب به اعضای کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه 
گفت: چند قلم کالای اساسی در مواد غذایی و جهیزیه وجود دارد؛ 
با توجه به قانون خانواده و جوانی جمعیت باید در برنامه هفتم 
توسعه تدبیری صورت بگیرد که قیمت گذاری این کالاها به گونه ای 
باشد که افزایش قیمت آنها بیش از میزان افزایش حقوق ها نباشد 
چون این کالاهای اساسی به صورت مستقیم در معیشت مردم 

تاثیرگذار است.

قالیباف یادآور شد: البته در شروع دولت سیزدهم و سال دوم 
مجلس شورای اسلامی این موضوع با همین نگاه مورد پیگیری قرار 
گرفت و در بودجه های دو سال 14۰1 و 14۰۲ نیز مورد توجه قرار 
گرفت لذا باید این موضوع به عنوان راهبرد جدی و اساسی مورد 

توجه قرار گیرد.
به گزارش ایسنا، رئیس مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: در 
صورت وجود شرایط خوب قیمت حداکثر ۲۵ قلم و در شرایط دیگر 
اساسی  لوازم  و  زندگی معیشت مردم  به  قلم مربوط  حداقل 1۲ 
خانگی را تضمین می کنیم؛ باید دولت و مجلس شورای اسلامی 
مصمم باشیم. باید این موضوع در قانون برنامه هفتم پیش بینی 
شده و در عین حال هم سیاست اعمالی ما بوده که از ظرفیت ها 

استفاده کنیم.  
وی درباره موضوع گندم اظهار کرد: پیش بینی ما برای امسال 
و مصرف حدود هشت  است  گندم  تن  میلیون  تولید حدود 1۲ 
میلیون تن و به روایتی 1۲ میلیون تن است، اما خرید امسال حداکثر 
به هشت میلیون تن رسیده که تولید 1۲ میلیون تن است؛ این اتفاق 
به دلیل قیمت گذاری دقیق صورت گرفته که اولویت را توجه به 
کشاورزان گذاشتیم.البته باید حواسمان به افزایش عملکرد در واحد 

سطح هم باشد.
قالیباف خطاب به وزیر جهاد کشاورزی گفت: پیش بینی ها این 
است که حدود ۳۰ همت کسری بودجه برای واگذاری به ردیف 
گندم وجود دارد؛ متاسفانه آقای منظور رئیس سازمان برنامه و 
بودجه در جلسه امروز مجلس شورای اسلامی حضور پیدا نکرد 
درست نیست که ایشان بگویند جلسه دارند و نمی توانند در مجلس 
حضور پیدا کنند وقتی موضوع به این مهمی در مجلس مطرح است 
چه چیز دیگری مهم تر از نشست امروز مجلس شورای اسلامی 

است.
وی اضافه کرد: در شرایط فعلی با یک ماه تاخیر ، ۵۰ درصد در 

سرجمع از دیون گندم پرداخت نشده است این در حالی است که 
کشاورزان به نقدینگی احتیاج دارند تا ضمن برداشت کشت محصول 
سال قبل خرید برای اول مهرماه انجام دهند. اکنون چند ماه است 
که برداشت در نیمه جنوبی کشور شروع شده و برداشت در نیمه 
شمالی در حال انجام است. یعنی ممکن است پول با تاخیر به 
کشاورزان برسد لذا هم کسری ۳۰ همت داریم و هم این که در زمان 
مقرر پرداختی صورت نمی گیرد. لذا باید سازمان برنامه و بودجه 
تدبیری داشته باشد البته ما در زمان بررسی بودجه این موضوع 
را گوشزد کردیم که پیش بینی بودجه برای گندم با کسری مواجه 

می شود که اکنون با این مشکل روبه رو هستیم.
حدود 1.۷ میلیون تن واردات اضافی برنج انجام شده است

رئیس مجلس شورای اسلامی درباره موضوع برنج اظهار کرد: 
حدود 1.۷ میلیون تن واردات اضافی انجام شده است به طوری که 
مسئولانی از استان مازندران با ما تماس گرفتند که اکنون محصول 
سال گذشته در انبار است و کشاورزان در حال برداشت محصول 

امسال هستند.
قالیباف با بیان این که نباید واردات برنج انجام می شد، اضافه کرد: 
آقای مخبر به دو سه وزارتخانه مهم پرمصرف در برنج برای خرید 
دستور دادند اما عملا اتفاقی نیفتاده است اما حداقل باید در واردات 

برنج توجه می شد؛ این موضوع را پیگیری خواهیم کرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی یکی از موضوعات مهم را بیمه کردن 
محصولات زراعی و باغی عنوان و اظهار کرد: باید محصولات زراعی 
و باغی تحت پوشش بیمه قرار گیرد تا در صورت وقوع حوادث 
کشاورزان دچار مشکل نشوند باید در این موضوع اقدامات لازم 

صورت گیرد.
قالیباف ابراز امیدواری کرد که سازمان برنامه و بودجه در تامین 
اعتبار برای پرداخت به موقع عمل کند، شورای قیمت گذاری هم به 

گونه ای عمل کرده که اولویت را تولید داخل قرار دهد.

در نشست شورای عالی قوه قضائیه صورت گرفت

هشداربورسیاژهای
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه یکی از مسائلی که امروز در باب آن فضاسازی می شود و برای مردم نگرانی ایجاد می کند مسئله بورس است، گفت: من الان 
هیچ قضاوتی نمی کنم اما به هر ترتیب سازمان بازرسی، شورای عالی بورس و دولت، موضوعات این عرصه را برای مردم توضیح دهند و تبیین کنند تا دشمن 

نتواند از این مقوله سوء استفاده کند و خدایی ناکرده این موضوع به یک مشکل تبدیل شود.

قیمتحداقل۱۲قلمکالاولوازمخانگیاساسیراتضمینمیکنیمرئیس مجلس تصریح کرد

محسنی اژه ای 
تاکید کرد: 

چند بار رئیس  
جمهوری 
محترم به 

زیرمجموعه اش 
متذکر شده 

که چنانچه در 
برخی مسائل 

ابهاماتی وجود 
دارد، نسبت به 
تبیین مسائل 
و رفع ابهامات 

اقدامات مقتضی 
را به عمل آورند

فقدان قوانین در حوزه سایبر موجب مداخلات ناامن کننده آمریکا شده است
علی اکبر احمدیان نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی 
کشورمان که برای حضور در نشست دبیران شورای امنیت ملی اعضاء بریکس به 
آفریقای جنوبی سفر کرده است، در جمع اعضای این نشست مواضع جمهوری 

اسلامی ایران در خصوص امنیت سایبری را تشریح کرد.
علی اکبر احمدیان در ابتدای سخنان خود ضمن اعلام تشکر جمهوری اسلامی 
ایران از ابتکار رییس جمهور و مقام های عالی جمهوری آفریقای جنوبی بابت تشکیل 
این نشست و دعوت از ایران ابراز امیدواری کرد تا با همکاری و مساعدت تمامی 
اعضای بریکس روند پذیرش درخواست جمهوری اسلامی در این مجموعه ی مهم و 

اثرگذار آغاز و به سرعت به انجام برسد.
وی تاکید کرد؛ بی تردید پیوستن کشورهایی همچون جمهوری اسلامی ایران، 
عربستان سعودی و ونزوئلا می تواند سهم بریکس از ذخایر انرژی جهان را به سطح 
ممتازی ارتقاء دهد. دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان در ادامه گفت: فضای 
سایبر، زیست بومی برخواسته از ترکیب چند نوع فناوری نوین است که به موازات 
زیست بوم واقعی و فیزیکی موجود، با ماهیتی نو و به صورت دیجیتال در ابعاد 
مختلف به سرعت در حال رشد و توسعه بوده و تقریبا همه ی حوزه های فعالیت های 
جوامع بشری را تحت تاثیر قابلیت ها و مزایای خود قرار داده، به گونه ای که از یک 
سوی آن را کاملاً متمایز از دوران های گذشته ی حیات انسانی ساخته و از سوی دیگر، 

شاید زندگی انسانی بدون آن ناممکن باشد.
احمدیان افزود: این زیست بوم جدید اما، همان گونه که دارای فرصت های فراوانی 
برای زندگی بشری بوده و چهره ی متفاوتی به آن بخشیده است، می تواند تهدیدهای 

بی شماری را هم متوجه جوامع و افراد انسانی نماید که ضرورت ایجاب می کند با آنها 
هوشمندانه مواجه شویم.

او با اشاره به اینکه این فضا به دلیل ماهیت فنی و فناورانه ی خاص، به صورت 
ذاتی و همچنین به صورت عمدی، دارای آسیب پذیری های فنی بوده و علاوه بر 
آن که امنیت سایبری سامانه ها، شبکه ها و زیرساخت های متصل به آن را دچار 
خدشه می گرداند، قادر خواهد بود، متناسب با سطح آسیب وارده، امنیت خصوصی، 
اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و حتی امنیت ملی کشورها را با مخاطره ی جدی مواجه 
نماید. احمدیان افزود: حمله ی سایبری به شبکه ی برق سراسری و یا حمله ی سایبری 
به شبکه ی بانکی، شبکه ی حمل و نقل ریلی و هوایی و دریایی و ... از جمله مصادیق 

تهدیدهای زیست سایبری و مخاطرات امنیتی ناشی از آن است.
علی اکبر احمدیان در ادامه گفت: ماهیت شبکه ای فضای سایبر و قدرت تعامل 
زیاد بر بستر آن و انجام فعالیت های تبادلی برای امور مختلف اقتصادی، اجتماعی 
و بانکی بر بستر این شبکه ها، امکان گسترش تهدیدات و حملات سایبری از درون 
شبکه های یک کشور به شبکه های سایر کشورهایی که با آنها تبادلات مذکور صورت 
می گیرد، وجود دارد در نتیجه، امنیت سایبری و به عبارت دیگر امنیتِ این کشورها 

به یکدیگر مرتبط بوده و متاثر از امنیت سایبری یکدیگر است.
احمدیان تاکید کرد: به بیان بهتر، امنیت سایبری دارای قلمرو جهانی و منطقه ای 
بوده و محدود به یک کشور نیست و به همین دلیل نیازمند همکاری و تعامل بین 
کشورهای هم سو با یکدیگر است تا از این رهگذر امنیت خود را در سایر حوزه ها نیز 

مصون بدارند.
دبیر شواری عالی امنیت ملی خطاب به حضار گفت: یکی دیگر از چالش های 

حوزه ی سایبر استفاده ی برخی از کشورها از سامانه ها و سکوهای طراحی شده ی 
خود برای وابسته کردن سایرین، در شکل و قالبی نوین، و در نتیجه مداخله در 
تحولات داخلی کشورهای دیگر و امنیت آنها با سوءاستفاده از این محصولات است 

که نمونه ی بارز چنین سوءاستفاده ای پلتفرم های ایالات متحده ی امریکاست.
با  امریکایی ها چگونه  که  داده  نشان  تجربه ی کشور من  کرد:  اشاره  احمدیان 
بهره گیری از این امکانات تلاش کرده اند انواع مختلفی از مداخلات و ناامنی ها را در 

جوامع دیگر ایجاد نمایند.
او گفت: فقدان قوانین عادلانه ی بین المللی در حوزه ی فضای سایبر موجب گردیده 
تا دولت امریکا با در اختیار داشتن مدیریت جهانی اینترنت و توسعه ی سکوهای 
اینترنتی از قبیل گوگل، توئیتر، اینستاگرام و غیره، فضای سایبر  )پلت فرم های( 
بین المللی را قلمرو حاکمیتی خود بداند و بر حکمرانی کشورهای مختلف به ویژه در 

حوزه ی امنیت ملی آنها اعمال نفوذ نماید.
احمدیان افزود: فضای سایبری هر کشور مانند فضای فرکانسی آن کشور، باید 
به صورت اختصاصی توسط دولت ها، مدیریت شود و فعالیت بدون مجوز سکوهای 
اینترنتی که عموما امریکایی هستند، موجب بروز چالش های امنیتی در کشورهای 
مختلف از جمله در ایران شده است. البته تصور می کنم، بسیاری از کشورهای 

شرکت کننده در این اجلاس نیز تجربه هایی از این قبیل داشته باشند.
احمدیان گفت: جمهوری اسلامی ایران یکی از کشورهایی است که قربانی حملات 
سایبری متعدد است و زیرساخت های آن در مقاطع مختلف مورد حمله قرار گرفته 
و از این طریق در حوزه  های اجتماعی، اقتصادی و امنیتی آن مداخلات جدی شده 
است. وی افزود: ما تجربه های بسیاری داریم که از یک سو، امریکا و برخی متحدان 

وی با استفاده از بستر سایبر و سکوهای اینترنتی، دست به اقدامات ضد امنیتی و 
تحریک برخی افراد بر علیه امنیت ملی کشور خود زده اند و از سوی دیگر با سوءِ 
استفاده از همین امکانات، کوشیده اند مقابله ی مشروع و قانونی با این تجاوزات با 

عناوین مختلفی پرُهزینه سازند.
احمدیان در پایان سخنان خود اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران علاقمند 
است با اغتنام از فرصت ایجاد شده برای ارتقای امنیت سایبری بین کشورهای حاضر 

در این نشست، پیشنهادات مشخصی را ارائه کند.
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